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Milí Koryčaňáci,
k bilancování a  hodnocení obvykle dochází ke  konci roku. 
Protože jsme ale na konci čtyřletého funkčního období za-
stupitelstva města Koryčany a ve dnech 23. a 24. září 2022 
se budou konat volby do zastupitelstev obcí, tak nastal čas 
zrekapitulovat čtyřleté působení současné koalice na  ko-
ryčanské radnici a připomenout, co se podařilo uskutečnit 
a co ještě zbývá dokončit. 
Od počátku právě končícího volebního období bylo zásadním 
hlediskem naší práce zodpovědné a  efektivní hospodaření 
s majetkem města a jeho finančními prostředky. Každoroč-
ně jsme sestavovali vyrovnané rozpočty, které jsme dodrželi 
a  vždy jsme končili v  kladných číslech. V  tomto volebním 
období jsme hospodařili s příjmy 277 655 416 Kč a výdaji 
259 778 045 Kč. Můžeme s velmi dobrým pocitem a uspo-
kojením konstatovat, že město Koryčany je ve výborné eko-
nomické kondici a končí toto volební období bez zadlužení. 
Úvod období se nesl ve znamení realizace projektu rekon-
strukce základní školy na Masarykově ulici, kde vznikly mo-
derní učebny, dílny a prostory s kuchyňkami a šicími stroji 
k získání praktických dovedností a manuální zručnosti žáků 
školy. Náklad rekonstrukce byl 26 mil. Kč, z toho 23 mil. Kč 
jsme získali z dotační podpory, bez níž by projekt mohl být 
jen těžko realizovaný. 
Kromě toho bylo vybudováno parkoviště u lékárny. Další par-
koviště, i se zahradnickou úpravou přilehlého svahu, vzniklo 
u  základní školy na  Masarykově ulici s  přístupem z  ulice 
Příční. Na koupališti byly opraveny šatny a sociální zařízení. 
V  rámci oprav byly provedeny nové rozvody vody, obklady 
a dlažby, nainstalované byly nové zařizovací předměty včet-
ně doplňků. Na koupališti bylo položeno nové přívodní potru-
bí vody do velkého bazénu a v úpravně vody vyměněny filtry 
na vodu k velkému bazénu. Byla opravena střecha na budově 
radnice, která už byla ve špatném stavu, a do budovy zaté-
kalo. Získali jsme dotaci na opravu veřejného osvětlení v Ko-
ryčanech. Připravili jsme ve spolupráci s osadním výborem 
Blišice projekt rekonstrukce hospody v Blišicích na kulturní 
a společenské centrum, kde bude umístěna i knihovna. Re-
alizace tohoto projektu bude možná až po změně územního 
plánu, která by po tříletém úsilí měla být schválená zastupi-
telstvem města ještě v tomto roce. Město zakoupilo a zdemo-
lovalo dům č. p. 335 na ulici Masarykova, který byl z důvodu 
havárie na vodovodním řádu podmáčený, a statik nařídil jeho 
demolici. Město tak získalo nový otevřený prostor, o  jehož  

Toto volební období nekončíme stylem „po  nás potopa“. 
K realizaci jsou připraveny projekty, které zajistí další roz-
voj Koryčan a místních částí. Mezi tyto projekty patří vy-
budování volnočasového areálu v Kyjovské ulici za kinem. 
Vznikne prostor k využití pro nejširší veřejnost, poskytující 
možnost odpočinku i sportovního vyžití pro rodiny s dětmi, 
žáky základní školy, jednotlivé zájemce i  kolektivy. Dále 
je připravena přístavba hasičské zbrojnice a rekonstrukce 
školní kuchyně v  Nádražní ulici, a  to včetně nového vy-
bavení. Na obě tyto akce jsme uspěli se žádostí o dotaci. 
Je také připravený projekt na  chodníky v  Jestřabicích. 
Jeho realizace je vázaná na  opravu páteřní komunikace 
vedoucí přes Jestřabice, kterou bude provádět Správa 
a údržba silnic Zlínského kraje. Tyto projekty musí probí-
hat souběžně, jsme tedy termínově vázáni na tuto inves-
tiční spolupráci. Stále je připravený projekt rekonstrukce 
komunikace v ulicích U rybníka a Petrželka. Na tuto akci 
bylo v  rozpočtu pro rok 2022 vyčleněno 10 mil. Kč. Ně-
kteří vlastníci pozemků, kterých se projekt dotýká, odmítli 
podepsat souhlas s umístěním stavby, což nám zabránilo 
v získání stavebního povolení, a tím i realizaci akce. Věřím 
ale, že tito občané změní svůj postoj a nebudou tento pro-
jekt nadále blokovat. Rovněž jsou připraveny výměny kotlů 
v základní i mateřské škole, ve sportovním centru výměna 
světel v  tělocvičně a  nezbytné stavební úpravy v  sauně. 
Realizace je otázkou nejbližších dní. Ve fázi příprav je pro-
jekt opravy komunikace v Blišicích po vybudování stokové 
sítě a napojení do čističky odpadních vod v Koryčanech. 
O  tom, které z  těchto připravených projektů se  nakonec 
uskuteční, budou rozhodovat nově zvolení členové zastu-
pitelstva města. 
Řízení města není jen záležitostí starosty a místostarosty, 
ale rovněž rady a  zastupitelstva města. Proto mi dovol-
te poděkovat všem zastupitelům, radním, pracovníkům 
úřadu a příspěvkových organizací za práci, kterou po celé 
volební období ve  prospěch města odváděli. Největší díl 
poděkování patří Vám, občanům Koryčan a místních částí, 
za Vaši shovívavost, trpělivost, toleranci a podporu, kterou 
jste nám projevovali.
Závěrem vám všem přeji do osobního života pevné zdraví, 
mnoho osobních úspěchů a pro komunální volby šťastnou 
ruku.

Ing. Hana Jamborová, starostka 
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využití rozhodne nové zastupitelstvo. V  ulici Močílky bylo 
vybudované dětské hřiště pro děti do 12 let. Pro příští rok 
na základě připomínek od jeho uživatelů bude zajištěno za-
stínění prostoru hřiště proti slunci. V ulicích Tyršova a Sme-
tanova byly položeny nové chodníky. Byl upraven venkovní 
prostor u  hasičské zbrojnice v  Lískovci, opravena volební 
místnost a  schody k  autobusové zastávce. Dále byla zre-
konstruovaná budova bývalého MNV v Jestřabicích na byty, 
budova rodinného domu č.p. 534 na Náměstí v Koryčanech 
na  víceúčelovou budovu s  informačním centrem a dalšími 
prostory pro využití spolky i občany. V tělocvičně ve sportov-
ním centru vedle základní školy byla provedena přístavba, 
která zahrnuje nové hygienické zázemí a šatny a poskytuje 
nově také ochoz pro diváky. Na místo starého mostu přes 
řeku Kratinku v  Jestřabicích, který byl v  havarijním stavu, 
byl vystavěný nový most a opravena část místní komunika-
ce k němu vedoucí. Průběžně byly po celé volební období 
opravovány vybrané komunikace v  Koryčanech i  místních 
částech Blišice, Jestřabice a  Lískovec. Byli jsme úspěšní 
i se žádostmi o dotace pro hasiče. Koryčanským jsme pořídili 
novou cisternovou automobilovou stříkačku Volvo a dopravní 
automobil Ford a  lískovským také nový dopravní automo-
bil Ford s  vozíkem. Uvedli jsme do  života v  našem městě 
také projekt participativního rozpočtu „Dáme na Vás“. Díky 
němu byly v Koryčanech na dětském hřišti na Suchém řádku 
doplněny herní prvky, v Jestřabicích byla vyměněna brána 
do dvora kulturního domu a doplněno oplocení na dětském 
hřišti, byla vybudována nová venkovní posilovna u kulturního 
domu v Koryčanech. V končícím volebním období bylo pro-
investováno 107 989 979 Kč (tj. cca 41 % rozpočtu). U všech 
investic vykonával dozor investora pan místostarosta, který 
ve prospěch města zúročil své letité, praxí nabyté zkušenosti 
v této oblasti. 
Město pouze neinvestuje, ale rovněž musí zabezpečit pro-
voz svých příspěvkových organizací, které zajišťují služby 
a  činnosti potřebné pro každodenní život města. Na  tyto 
režijní položky bylo v uplynulých čtyřech letech poskytnuto 
98 283 116 Kč (tj. cca 38 % rozpočtu).

Příspěvková organizace Finanční částka (v Kč)
Základní škola Koryčany 52 501 419,-
Mateřská škola Koryčany  5 715 140,- 
Technické služby města 
Koryčany 32 192 265,- 

Domov pro seniory  
s pečovatelskou službou  7 874 291,-
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„Hlahol“ v domově pro seniory
V čase slunečného předletního odpoledne dne 21. května rozezvučel nádvoří domova mužský 
pěvecký sbor Hlahol z  Brankovic. Po  milém a  vtipném úvodním slově, kdy jsme se  všichni 
od srdce zasmáli, zazněly jak moravské písničky, které všichni dobře znají, a které si mohli 
všichni spolu se zpěváky zazpívat, tak i ty méně známé. V rámci programu jsme se také dozvě-
děli zajímavosti z historie vzniku souboru, bavilo nás vtipné povídání se všemi členy souboru, 
především vtipy a historky pana Dolanského, který bavil celou společnost. Kromě muziky jsme 
také mohli obdivovat kroje, ve kterých sbor vystupoval.

Když se ohlédnu za tímto vystoupením, mohu s jistotou říci, že muzika byla velmi příjemným 
zpestřením života našich klientů v domově a tento druh bezprostřední zábavy nám zde doposud 
opravdu chyběl. Nejen za sebe, ale i za seniory si budeme přát, aby nás mužský sbor Hlahol 
zase někdy potěšil svým vystoupením.

Mgr. Radka Hapalová

„Poděkování zřizovateli“
Díky městu Koryčany máme na nádvoří domova pro seniory vydláždě-
nou novou plochu, která bude sloužit jak pro posezení a komfortnější 
pobyt venku pro klienty, kteří zde tráví hodně času a ke svému pohybu 
s pomocí invalidních vozíků a kompenzačních pomůcek potřebují větší prostor, tak také pro 
různé kulturní akce a vystoupení, které zde pro naše seniory pořádáme. Jelikož velká spole-
čenská místnost nám v domově chybí, pořádáme všechny větší akce na zahradě, a proto bude 
nový prostor určitě dostatečně využívaný. Děkujeme. 

Mgr. Radka Hapalová 

Příspěvkové organizacePříspěvkové organizace



4

KORYČANSKÝ  zpravodaj

ŠŠkolstvíkolství
Základní škola
Začátek září je ve škole tradičně spojený s očekáváním něčeho nového.
Děti se nám do školy po dvou měsících vrací zase o kousek větší a plné prázdninových zážitků. 
Léto končí, nové dobrodružství začíná.

Náš školní vzdělávací program se jmenuje Cesta poznání. Chceme, aby bylo vzdělávání pro děti 
dobrodružnou cestou, chceme v nich vzbudit zvědavost i radost z objevování. Tým zaměstnan-
ců školy je připravený naše děti na této cestě doprovázet, povzbuzovat je a pomáhat jim. Není 
to snadný úkol, musíme se důkladně připravovat, reflektovat měnící se svět kolem nás.

Přeji nám všem, aby na této cestě poznání panovala v naší škole přátelská a tvůrčí atmosféra. 
Abychom my, zaměstnanci školy, ve  spolupráci s  rodiči vedli naše děti k  získání kvalitního 
vzdělání, k pracovitosti a zodpovědnosti. A aby nám i přes náročnější chvíle nezmizela radost 
a touha po poznávání světa kolem sebe.

Martina Lungová, ředitelka školy

První třída – VYPLOUVÁME!
V letošním roce se na plavbu první třídou v naší základní škole vydává 27 prvňáčků. Čeká nás 
cesta plná dobrodružství, na které nás budou provázet kamarádi velryba, chobotnice, papoušek 
a náš třídní maskot dráček Damiánek.

Ve čtvrtek 1. září si děti konečně mohly vyzkoušet, jaké to je sedět ve školní lavici jako oprav-
doví školáci. Nikdo se nebál, všichni byli stateční a ostatním se představili. S paní asistentkou 
Michaelou Jáchimovou nacvičili básničku a sklidili první potlesk.

Tak vám přejeme, děti naše, ať vás ten dnešní spokojený úsměv provází celým školním rokem.

Vaše paní učitelka Bohdana Věžníková Fochrová
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KulturaKulturaBlišický guláš 2022
V sobotu 23. dubna pořádali hasiči s pomocí 
dobrovolníků tradiční Blišický guláš. Už ráno 
se na nás usmívalo sluníčko a my jsme věřili, 
že tento den se vydaří. 

Nejdříve se u starého hostince roztopily kotle, 
aby byl včas uvařený hovězí guláš, který již 
několik let připravuje pan Lukáš Vrba. Maso 
na  tuto akci opět dodalo řeznictví Bajko. 
Za  rohem byl přichystán stánek s  pivkem, 
limčou a  dobrotami. Ženský kolektiv připra-
voval soutěžní disciplíny. Nezapomnělo se ani 
na děti, kterým byl nabízen párek v  rohlíku. 
Na mls si mohly ve  stánku koupit cukrovou 
vatu, pendreky a různé sladkosti.

Tématem letošního guláše byla OLYMPIÁDA. 
Již od  blišického kopce nás všechny víta-
ly cedulky s  vlaječkami, které nás dovedly 
až do středu olympijské vesnice Blišice, kde 
nám nad hlavami visely olympijské kruhy 
a „hořel“ olympijský oheň. Sportovních sou-
těží se zúčastnilo více než 120 dětí. Po star-
tovní registraci se děti vydaly na celkem 10 
stanovišť. Vyzkoušet si mohly například roz-
cvičku Věry Čáslavské, střelbu Kateřiny Em-
mons, hokejku Jardy Jágra, tenisový slalom 
Petry Kvitové nebo prošly brankářskou ško-
lou Petra Čecha. Po  splnění všech disciplín 
na všechny čekala olympijská medaile. 

Další zábavou pro děti byla jistě překážková 
dráha v  délce 20 metrů s  tunelovou prolé-
začkou, zábranami a  horolezeckou stěnou, 

na  jejímž konci byl závěrečný skluz. Děti 
se  také mohly vyřádit na motokárách, které 
na tuto akci zapůjčili manželé Orlovi ze Stu-
pavy. Na  ukázku byla přistavena hasičská 
Tatra T-805, se kterou vyjížděli naši dědečci 
k požárům. Do Tatry bylo možno si sednout 
a  prohlédnout si ji zevnitř. Pro nadšence 
dnešní dopravy byla možnost nahlédnout 
do kabiny moderního kamionu i s výkladem. 
Za ukázku kamionu, ze kterého byly děti i do-
spělí nadšeni, děkujeme panu Žižlavskému. 
I  pekařky letos mohly předvést své umění 
v soutěži Miss Buchta. Celkem se letos sešlo 
15 výborných vzorků buchet. Oceněna byla 
ovšem jen první tři místa, zato ale hodnotným 
poukazem a Řádem zlaté vařečky. Třetí a dru-
hé místo obsadily pekařky z Blišic. Na krás-
ném třetím místě se umístila Andrea Orlová 
s buchtou Nadýchané potěšení, druhé místo 
obsadila Eliška Berková s Mrkvovými šáteč-
ky s povidly. Titul Miss buchta pro rok 2022 
získala paní Miroslava Janáková s  buchtou 
HRK-HRK. 

Recept vítězné buchty HRK HRK

S u r o v i n y : 
Těsto – ½ hrnku mléka, ½ hrnku oleje, 1 
hrnek krystal cukru, 1 a ½ hrnku polohrubé 
mouky, 1 prášek do pečiva, 2 vajíčka. 
Krém – 2 plechovky mandarinek, šlehačka + 
ztužovač, vanilkový puding bez vaření OLÉ.

Postup:
Suroviny na  těsto smícháme a  pečlivě pro-
mícháme, nalejeme do vymazaného a mou-
kou vysypaného plechu. Pečeme ve středně 
vyhřáté troubě 15 minut. Po  vychladnutí si 
připravíme krém. Suroviny dáme do  uza-
víratelné nádoby. Mandarinky i  se  šťávou 
nemícháme, nádobu uzavřeme a  několika 
rychlými pohyby nádobou zahrkáme. Během 
několika vteřin vznikne hustý mandarinkový 
krém. Krém natřeme na  vychladlou buchtu 
a můžeme servírovat.

Závěrem mi dovolte poděkovat našim spon-
zorům, mezi které se  řadí manželé Orlovi 
ze  Stupavy, firma TECHAGRA, s.r.o., firma 
KOBODAS INDUSTRY, s.r.o., manželé Musilovi 
z Blišic, město Koryčany a Technické služby 
Koryčany a další, kteří si nepřejí být uvedeni. 
Dále nesmím opomenout poděkovat hasičům 
z Blišic a všem, kteří se podíleli na přípravě 
a  uskutečnění Blišického guláše. Velké díky 
patří také vám všem, kteří stále naše akce 
navštěvujete a podporujete nás v našem sna-
žení. 

Edita Dlouhá a Oldřich Sádlík



6

KORYČANSKÝ  zpravodaj

90 LET KORYČANSKÉHO FOTBALU 
Oslavy byly naplánovány na dva dny. 

V  pátek jsme se  sešli na  místním hřbito-
vě a  vzpomněli na  ty, kteří již nemohou být 
s námi. Následovalo setkání bývalých hráčů 
Tatranu Koryčany, kde jsme si společně při-
pomněli úspěchy let minulých. Poté se ode-
hrál fotbalový zápas A týmu mužů proti týmu 
osobností FC Koryčany. Vedení týmu osob-
ností se  ujal úspěšný trenér Miroslav Bed-
nařík, vedoucím mužstva byl Bronislav Vrtal 
a manažerem týmu se stal Milan Harvánek. 
Utkání se hrálo za početné divácké podpory 

s  mnoha krásnými fotbalovými momenty. 
Konečný výsledek 3 : 3 uvítala obě mužstva. 
První den oslav byl završen promítáním stříp-
ků z  historie koryčanské kopané, které pro 
nás připravil pan Karel Koval.

Sobotní dopoledne bylo věnováno naší mlá-
deži. Postupně se  střetli hráči všech našich 
kategorií s  týmy z  Tupes. Naše mužstva si 
vedla moc dobře. Starší žáci si připsali výhru 
9 : 0, mladší žáci 6 : 4, starší přípravka 11 : 4,  
mladší přípravka hrála 2 : 12 a školička zvítě-
zila 11 : 3. Po zápasech si všichni hráči jako 

odměnu odnesli malý dárek s logem FC Ko-
ryčany.

Závěr sobotního dne patřil starým pánům, 
kteří se v přátelském duchu utkali s  týmem 
OŠK Lehota. Utkání skončilo výsledkem 8 : 2  
pro domácí. Děkujeme našim slovenským 
přátelům, že  vážili dalekou cestu a  oslavili 
tyto sváteční fotbalové dny spolu s námi. 

Velké poděkování patří také všem, kteří 
se podíleli na průběhu oslav.

Karel Věžník, FC Koryčany
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Den otevřených dveří  
v Rybochovném hospodářství  
Koryčany
„V  rámci Dne města Koryčany proběhl 25. června také Den otevřených dveří v  Ry-
bochovném hospodářství Koryčany, jehož součástí byly prohlídky hráze vodárenské ná-
drže v Koryčanech. V průběhu dopoledne se tak v areálu vystřídalo několik stovek lidí, 
které zaměstnanci Povodí Moravy, s.p. seznámili s provozem a produkcí ryb v  rámci 
rybochovu i celkovou pracovní náplní útvaru rybářství. Místní hrázní zase návštěvníky 
provedli hrází přehrady.“

Jana Kučerová, útvar vnějších vztahů a marketingu 

Dny města Koryčany
I v mých letech mám ráda před sebou něco, 
na  co se  mohu těšit. Říkala jsem vždycky, 
že na Vánoce a na Koryčanskou pouť. Letos 
jsem přidala ještě Dny města Koryčany, pro-
tože jsem věděla, že všichni, kteří se na akci 
podíleli, udělali pro spokojenost občanů ma-
ximum. Samozřejmě tu byly i  obavy, jestli 
se  zavděčíme všem. A  reakce byly vesměs 
kladné, což bylo největší odměnou. 

Program byl nastaven tak, aby si každý mohl 
z nabízeného vybrat to, co ho nejvíce zajímá. 
V  pátek od 16 hod se  prolínala akce fotba-
lového klubu s  výstavou Učňovské školství 
v Koryčanech, která byla instalována v Tho-
netově vile. Impuls uspořádat výstavu, a prá-
vě ve  vile, byl od  paní starostky Ing.  Hany 
Jamborové. Když zjistila, kolik materiálu je 

k  dispozici, jednoznačně navrhla – výstava 
a ve vile. To jsem netušila, co to bude obná-
šet. Ale nebála jsem se, protože jsem věděla, 
že  za  mnou budou stát kolegyně ze  školy, 
a měla jsem pravdu. S vervou jsme se pustily 
do úklidu vily. Nebylo to snadné. Kromě toho 
připravit panely, vytřídit fotografie, doplnit 
je popisky, naaranžovat dekoraci atd. Prá-
ce nám šla od  ruky a  koncem května jsme 
měly všechno připravené. Za  to si zaslouží 
velký dík. Jsou to skvělé učitelky, které ví, co 
to znamená být i v tomto věku aktivní a mají 
snahu pomoci, když je potřeba. A  to je nám 
většinou 70 i  více. Zápisy v  pamětní knize 
svědčí o  tom, že  to nebyla práce zbytečná, 
a navíc se mohli zájemci podívat i do vily sa-
motné. Protože návštěvníci dostávali sčítací 
lístky, přesně vím, že jich bylo za tři dny 375.

Zahájení sobotního dne se ujala paní starost-
ka. Občané pak obdrželi vytisknutý text písně 
o Koryčanech, kterou složil pan Ludvík Čihá-
nek. Je melodická, snadno zapamatovatelná 
a hudební doprovod byl ze záznamu. Kdo měl 
odvahu, mohl si ji zazpívat. 

Pak už dechová hudba Zdounečanka vytvořila 
atmosféru, která odpovídala složení přítom-
ných hostů. Soubor Včelka pod vedením paní 
Mgr.  Moniky Selucké předvedl, co všechno 
umí. Stejně tak kytarový soubor, kterému 
se věnuje pan Matěj Bednařík. 

Skupina historického šermu Armet Vyškov si 
dala opravdu záležet na tom, aby její členové 
popsali různé typy zbraní a  jejich používání 
při praktické ukázce. V  těžkých kostýmech 
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a při velmi teplém počasí jim nebylo zrovna 
nejlépe. Oceňujeme jejich zápal a  možnost 
prezentovat koníček, kterému se věnují. 

Kdo potřeboval doplnit energii, určitě vyu-
žil možnosti občerstvit se  v  jídelně kulturní 
domu, kde Myslivecký spolek Koryčansko 
připravil skvělý zvěřinový guláš. Jídelna byla 
náležitě vyzdobena trofejemi a  fotografiemi 
z mysliveckých akcí. 

Aby to všechno ladilo s Thonetovou vilou, tak 
pan Koval v sále KD promítal a také sponzo-
roval dokument o Michaelu Thonetovi a jeho 
díle v Koryčanech. Zájemců o zhlédnutí bylo 
dost. Se zájmem sledovali fotografie a infor-
mace o významném člověku, který zanechal 
nesmazatelnou stopu v Koryčanech.

Za  zmínku stojí i  malý jarmark. Pokud si 
někdo chtěl odnést něco na  památku, např. 
z propagačního materiálu města, něco k za-
kousnutí či osvěžení, měl možnost.
A kdo toho neměl dost, mohl se večer pobavit 
na  taneční zábavě, kde hrála kapela Nature 
Therapy Ludvíka Čihánka, která umí zahrát 
cokoliv, od  lidových skladeb až  po  moderní 
produkci. 

V  neděli výstava o  učňovském školství po-
kračovala. Sešli se  i  bývalí žáci školy, kteří 
si udělali sraz po  x letech, navštívili park, 
zavítali na Záložnu, která v době jejich půso-
bení byla ,,druhým domovem“. Překvapením 

bylo, že na Den města Koryčany zavítali i lidé 
z Brna, Prostějova, Šardic, Prahy, Buchlovic, 
Starých Hutí, Kroměříže, Blanska a dokonce 
i z Rakouska. 

Text a foto Helena Šímová
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Chrámový sbor Koryčany
Když se  sejde parta muzikálních nadšenců 
ke  společnému zpívání, provádí tím zároveň 
i  jakousi ozdravnou skupinovou terapii. Stu-
die vědců praví, že se jim v takovém případě 
zesynchronizuje srdeční tep a puls stoupá či 
klesá unisono podle charakteru jednotlivých 
frází hudby. Na  první pohled to vypadá jako 
velká věda, ovšem každý, kdo někdy zkoušel 
sborově zpívat, potvrdí, že je to nejen bohulibá 
kratochvíle, ze  které vzejdou krásná hudeb-
ní díla, ale také čas, ve kterém se  jednotliví 
členové cítí velmi dobře, krásně si odpočinou, 
načerpají nové síly, utuží vztahy a vytvoří nová 
přátelství. A přesně tak to to máme i v našem 
sboru, přestože vznikl v  době, kdy okolnosti 
sborovému zpěvu vyloženě nepřály.

Psal se  rok 2019 - začátek školního roku - 
a ve světě se začíná hovořit o koronoviru. Já 
jsem se právě vrátila z Convivia ( Letní škola 
duchovní hudby), na kterém jsem se ocitla úpl-
nou náhodou, ani jsem nevěděla, že se  týká 
především sborového zpěvu. Po  těch úžas-
ných dnech strávených v mezinárodním spo-
lečenství jsem v sobě cítila velkou touhu zlep-
šit úroveň duchovní hudby v našem kostele, 
kde jsem doposud hlavně hrála na  varhany. 
Kromě každodenního sedmihodinového zpí-
vání v  jednotlivých třídách na Conviviu jsem 
se  také účastnila nacvičování společného 
projektu s vynikajícím lektorem ze Španělska. 
A  právě způsob zpívání španělské duchovní 
renesanční hudby měl velký vliv na mé roz-
hodnutí založit chrámový sbor i  u nás v Ko-
ryčanech. Španělská duchovní hudba se totiž 
nacvičovala úplně jinak, než jsem doposud 
za svůj život měla možnost poznat. Vittoriovu 
mši jsme zpívali ve 120 lidech, po 30 v ka-
ždém hlasu. Jednotliví zpěváci se  na  sebe 
museli natolik napojit, aby těch 30 lidí v kaž-
dém hlase znělo jako jeden člověk. Absolutně 
nikdo se nesměl nijak sólově prosazovat, spí-
še zpívat jen na půl plynu v totálním napojení 
na  své sousedy. Přestože jsem do  poslední 

chvíle pochybovala o tom, zda je takový způ-
sob zpěvu správný a zda dokáže naplnit celou 
velehradskou baziliku, závěrečné provedení 
bylo jednoduše nádherné. Proplétající se zvuk 
jednotlivých hlasů důmyslně proudil celým 
prostorem a působil mystický zážitek.

A  pak nastal koronavirus. Sborové zpívání 
bylo přeneseno do  online prostoru, v  někte-
rých etapách bylo zakázáno úplně. My jsme 
se  v  našem kostele scházeli v  malých sku-
pinkách, někdy po jednotlivých hlasech, často 
jsme se testovali, dodržovali rozestupy, zpívali 
v  rouškách, rozesílali si nahrávky… Prostě 
jsme se  snažili udělat vše pro to, abychom 
se  vzájemně nenakazili. Mnohokrát jsme 
se na zkoušce cítili tak trošku v ilegalitě, ale 
skutečně se při zpěvu koronavirem za celou 
dobu nikdo ve  sboru nenakazil. Do  kostela 
jsme nakoupili mikrofony a  postupně jsme 
se učili s technikou zacházet. Jakmile se po-
dařilo koronavirus dostat pod kontrolu, začaly 
intenzívní zkoušky a  zpívání o  velkých slav-
nostech. Někdy se  nám naše výkony skvěle 
podařily, někdy jsme cítili, že  to chtělo ještě 
troch vyladit. Nicméně jsme se  scházeli dál 
s  vědomím, že  sbíráme cenné zkušenosti 
a  cesta je častokrát důležitější než samotný 
cíl.

V současné době máme asi 20 členů, jádro tvo-
ří ženy, zpívá s námi jeden jediný muž a také 
pár našich dětí, které hrají na  různé nástroje 
a  naši hudbu tím obohacují. Repertoár tvoří 
prozatím méně závažná díla duchovní hudby 
trojhlasá až čtyřhlasá. Vyloženě rádi zpíváme 
spirituály a hymny ze světových setkání mlá-
deže, ale pomalu se pokoušíme o současnou 
hudbu a závažnější duchovní díla.

Vrcholem našeho společného pěveckého úsilí 
bylo naše účinkování na Koncertě pro Ukraji-
nu, které jsme absolvovali letos na jaře. Díky 
solidaritě lidí ze sboru se také podařilo ubyto-
vat a zabezpečit ukrajinskou rodinu se čtyřmi 
dětmi na Cyrilice vedle fary.

Přes léto míváme zpravidla pěvecké prázdni-
ny, které já osobně využívám ke shánění no-
vého notového materiálu, ovšem pravidelně 
zpíváme na oslavě patrona našeho kostela sv. 
Vavřince. Nejinak tomu bylo i letos. Mše svatá 
proběhla 7. srpna a myslím, že se nám zpí-
vání letos mimořádně podařilo. Kdo jste byli 
v kostele, slyšeli jste barokní hymnus k poctě 
sv. Vavřince ze Svatojakubského kancionálu, 
Alta trinita beata v podání R. Svobody, spiri-
tuál It´s me, o Lord, hymnu Světového setká-
ní mládeže v Krakově Blahoslavení v podání  
A. Selucké a N. Orlové a pecku Hail holy queen 
z filmu Sestra v akci.

Zkoušky míváme pravidelně ve školní rok ka-
ždou neděli ve  večerních hodinách na  kůru 
v  kostele. Rádi mezi sebe uvítáme každého, 
do by chtěl zakusit sílu našeho společenství. 
Podmínkou je ovšem dobrý sluch a čistý zpěv, 
žádné pěvecké zkušenosti mít nemusíte, sta-
čí přirozená muzikálnost. Stejně jako ostatní 
sbory potřebujeme nejpalčivěji mužské hlasy, 
jak tenory, tak basy se u nás budou mít jako 
v  bavlnce. Těším se  na  setkání na  zkoušce 
nebo na koncertě.

 Mgr. Monika Selucká, sbormistryně



10

KORYČANSKÝ  zpravodaj

Divadelní spolek
Vážení čtenáři,
konečně za  sebou máme úmorné tropické 
letní dny a můžeme se s vervou a bez obav 
z  úpalu, úžehu nebo obojího dohromady 
zaměřit na  kulturní dění v  našem městeč-
ku, jehož nedílnou a  významnou složkou je 
ochotnický divadelní spolek. Sice jsem vám 
posledně sdělila, že se můžete těšit na další 
komedii a  že  vám víc neprozradím, až  při-
jdete, uvidíte, ale teď jsem to trochu přehod-
notila s tím, že těšit se dlouhodobě na něco, 
a přitom nevědět na co, je velmi namáhavé, 
a může být dokonce i otravné. Čím víc herec 
hraje (a  poslouchá režiséra, to hlavně), tím 
víc se zdokonaluje jak v  jevištním hlasovém 
projevu, tak v  herecké technice, což je náš 
případ, a  proto si můžeme dovolit stále ná-

ročnější hry. Tentokrát jsme odvážně sáhli 
po naprosto bláznivé komedii Raye Cooneyho 
1 + 1 = 3 (Jeden a  jedna jsou tři). Ostatně, 
proč ne? Starostí má každý nad hlavu, život 
sám je takovou malou, občas velkou detek-
tivkou. Z  jakého důvodu tedy drama ještě 
nacvičovat a předvádět?… Všechny role jsou 
vtipně napsané a  já pevně věřím, že  budou 
ještě vtipněji ztvárněné, že  se dosyta poba-
víme. Všichni. První čtená zkouška proběhla 
před začátkem prázdnin, úkoly byly rozděle-
ny, zadány, momentálně je extrémně náročný 
text ve  fázi šprtání. (Šprtáte?!) První neděli 
v září to vypukne naostro. Zatím jen pro nás, 
vy, naši milí a věrní diváci, si ještě budete mu-
set nějaký ten týden počkat… A v mezidobí 
třeba popřemýšlet, jestli by vás nelákalo zku-

sit si s  námi také zaochotničit. Lákalo? Tak 
zavolejte nebo napište naší šéfce Iloně Vybí-
ralové, místní paní knihovnici, kontakty máte 
k  dispozici na  městských webových strán-
kách, a to včetně provozní doby knihovny pro 
případ ústní domluvy. Že  jste nikdy nehráli 
a neumíte to? Nevadí, naučíte se to. Že byste 
chtěli, ale stydíte se? Nevadí, odnaučíte se to. 
Uděláte dobře nejen pro sebe, to samozřej-
mě prvořadě, ale také pro město, ve kterém 
žijete, a  které je, stejně jako všechny obce 
s vlastním ochotnickým divadlem, na kulturní 
vyžití tohoto rázu náležitě pyšné.

Krásné a klidné podzimní dny všem!

Zdena Jelínková

Rozloučení  
s létem  
na koupališti
Letošní taneční zábavu na koupališti obstara-
la hudební skupina Rock Rider, jejíž členové 
pocházejí z obcí v blízkosti Zlína. Kapela za-
hrála oblíbené hity z oblasti rocku i popu, kte-
ré si přítomní tanečníci s chutí zazpívali spolu 
s interprety na pódiu. I počasí koryčanskému 
rozloučení s  létem přálo a  díky tomu měli 
opět někteří mladí pánové v podnapilém sta-
vu a rouše Adamově potřebu koupat se v noci 
v  bazénu. Nepomohlo napomínání hudební-
ků ani pořadatelů, aby bazén využili ve dne 
a  střízliví. Svým nezodpovědným jednáním 
dávali špatný příklad ostatním a  zbytečně 
působili problémy již tak zaměstnaným pořa-
datelům. Díky takovému chování se bohužel 
vytrácí radost z  pořádané akce a  bere chuť 
do pořádání akcí dalších.

Andrea Zabloudilová,  
členka kulturní komise
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SRDCE NA DLANI 
– krásný, český film, který jsem viděla na jaře v Kyjově a bylo mně docela 
líto, že nemáme možnost takový a jemu podobné filmy promítnout. 
Záchrana: Letní pojízdné kino. Kontakt na ki-
noservis Olomouc jsem získala od mojí sestry, 
a pak už bylo na vedoucí odboru kultury, paní 
Prokešové, aby domluvila termín promítání.
FC Koryčany ochotně propůjčil prostor stadio-
nu, a pak už jen následovalo očekávání, kolik 
diváků si v  uvedený den najde čas a  přijde 
strávit příjemný večer. A bylo jich téměř 170. 
Reakce některých – konečně se  něco děje, 
v kině jsem nebyl víc jak 17 let, jeden divák 
dokonce 30 let.

Nebojte se, uděláme vše pro to, aby se z let-
ního promítání stala tradice. 

Text a foto Helena Šímová

11
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Vila Michaela Thoneta v Koryčanech
Je všeobecně známo, že  některá města 
a obce v České republice mají svá výjimeč-
ná místa, která se pojí s  životem významné 
osobnosti nebo s nějakou důležitou událostí 
sahající často do hluboké minulosti. Koryčany 
v tomto směru nejsou výjimkou.

V našem městě a jeho okolí je více takových 
míst, která lákají turisty k  jejich návštěvě. 
Jedno z nich je přímo ve městě, a přesto zů-
stává návštěvníky Koryčan často nepovšim-
nuté. Jedná se o vilu Michaela Thoneta. Tato 
unikátní budova stojí v zahradě vedle bývalé 
továrny, kterou geniální podnikatel v 19. sto-
letí založil, a která je dnes po letech prosperi-
ty téměř opuštěná. 

Vila při pohledu z  venku působí smutně 
a  zchátrale, ale uvnitř je to úplně jiné. Tam 
návštěvníky ohromí stále viditelná krása 
kdysi nejhonosnější budovy v  Koryčanech. 
I  když i  tady je znát působení zubu času, 
stále na  příchozí dýchá atmosféra nevšední 
architektury. Zcela souhlasím s tvrzením au-
torů turistického blogu Kroměřížska, že je to 
spící kráska, která čeká na probuzení, a pak 
se stane historickým skvostem Koryčan.

Toto si určitě uvědomili všichni, kdo tuto 
budovu navštívili při příležitosti Dne měs-
ta v Koryčanech. Po dlouhých letech se vila 
znovu otevřela veřejnosti. Pod vedením paní 
učitelky Heleny Šímové se  zde uskutečnila 
výstava o učňovském školství v Koryčanech. 
Zájem byl opravdu mimořádný, což potvrzují 
zápisy v pamětní knize. Všichni příchozí mohli 
zapsat do  knihy své dojmy nejen z  výstavy, 
ale i z vnitřní atmosféry této unikátní budovy. 
Kniha je plná pochvalných vět od  návštěv-
níků, mezi kterými se  objevili i  zahraniční 
hosté. Jako úplně první, ještě před oficiálním 
otevřením, navštívili vilu manželé Keplero-
vi ze  Sonnbergu z  Rakouska. Z  jejich zápi-
su do  pamětní knihy je znát nadšení nejen 
z výstavy, ale také z krásné budovy, se kte-
rým spojili přání na její záchranu a opětovné 
vdechnutí života do prostor tohoto přímo ma-
gického místa. Věřme, že  se  toto přání brzy 
naplní.

Marie Horáčková

30. výročí Dne duševního zdraví
Z  podnětu Světové federace pro duševní 
zdraví (WFMH) byl v roce 1992 vyhlášen 10. 
říjen Světovým dnem duševního zdraví (World 
Mental Health Day).

V  tento den by všichni měli nalézt alespoň 
chvíli na duševní pohodu, klid, naučit se zvlá-
dání stresu a  každodenního shonu. Řešení 
by mohla být různá, někdo zvolí psychologa, 
pro někoho jsou vhodnější nějaká meditační 
cvičení.

Lidské zdraví je stav úplné tělesné, duševní 
a sociální pohody, nikoli pouze nepřítomnost 
nemoci. Duševní zdraví je tak důležitou sou-
částí celkového zdraví, uvědomovat si své 
vlastní schopnosti, zvládat každodenní ná-
roky, rozvíjet vztahy s  ostatními lidmi a  být 
se svým životem spokojeni. Téma duševního 
zdraví je v  současné době ještě důležitější 
nežli v letech minulých. Poslední roky se v dů-
sledku pandemie covid-19 nacházíme v krizo-
vé situaci, kdy prožíváme zvýšenou míru stre-

HistorieHistorie
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su. Během krize se čím dál více lidí dostává 
do duševní nepohody. Duševní potíže pociťují 
nejen mnozí lidé ve středním i starším věku, 
ale také děti a dospívající. Na mnohé z nich 
doléhá stres, nejistota, strach o zdraví svých 
blízkých, frustrace z  nedostatku podnětů 
a sociálních kontaktů. 

Aby bylo možno lépe zvládat mimořádné psy-
chické nároky, může k  tomu posloužit psy-
chohygiena. Je to soubor metod k  udržení, 

prohloubení či znovuzískání duševního zdraví 
a  duševní pohody. Mezi témata duševní hy-
gieny například patří kvalitní spánek, zdravá 
strava, přiměřený pravidelný pohyb a aktivní 
životní styl, pozitivní myšlení, techniky zvlá-
dání emocí a  stresu, kvalitní sociální vztahy, 
komunikační schopnosti, asertivita a  řešení 
konfliktů, správné hospodaření s časem, hu-
mor, volnočasové aktivity a mnohé další.

Lidé se obecně tématu duševního onemocně-

ní bojí, nechtějí je přijmout, mají mnoho před-
sudků a  představ, které nejsou pravdivé. To 
samo o sobě znepříjemňuje život nemocných 
a často vede k bludnému kruhu hospitaliza-
cí a  dalším nespecifickým rysům osobnosti 
člověka. Jedině otevřená diskuse, osvěta 
a cílené podávání informací může zlepšit po-
zici a vztahy duševně nemocných v přirozené 
komunitě. Hlavním účelem tohoto dne je zvý-
šení povědomí o důležitosti tématu duševního 
zdraví a jeho podpora. 

Zdeněk Horenský

Historie koryčanské pouti
Koryčanský kostel je od začátku zasvěcen svatému Vavřinci. Kostely tohoto zasvěcení jsou starobylé a většinou svědčí o existenci před misií  
sv. Cyrila a Metoděje. Ale pojednou se objevují Koryčany jako mariánské poutní místo.
Pokusím se krátce vysvětlit, jak se to stalo. Koryčanské panství v historii často měnilo majitele, a tak se stalo, že v roce 1567 kupuje hrad Cimburk 
uherský šlechtic Gabriel Majláth. Přichází sem i se svojí manželkou Annou Bánffy. Ta zůstala věrná katolické víře a přivezla s sebou sochu Panny 
Marie, která byla předtím v klášteře v Novém Městě nad Váhom. Klášter byl zrušen, většina šlechty se dala k luteránům a socha byla uložena 
někde v přístěnku na hradě Beckově. Anna Bánfy ji tedy vzala do Koryčan, působila na manžela, aby konvertoval ke katolictví a sochu měli ně-
jaký čas uloženou ve své tvrzi v Koryčanech. Ale kolem roku 1595 ji dali k dispozici kostelu a socha byla umístěna ve výklenku za oltářem. V té 
době se začaly šířit zprávy o zázračné schopnosti této sochy uzdravovat. Do Koryčan začali putovat poutníci ze Slovenska a Moravy s prosbami 
o pomoc ve svých obtížích. V souvislosti s tím byl i pramen studánky U Zdravé vody označen jako uzdravující. V barokních poutních knížkách byly 
Koryčany zařazeny mezi významná moravská poutní místa jako je Hostýn, Žarošice, Křtiny, Vranov u Brna a další. V době třicetileté války, kdy tu 
nebylo bezpečno, se dočasně majitelé panství přestěhovali na hrad Cimburk, sochu vzali s sebou 
a uložili ji do hradní kaple. Kolem roku 1635 se vracejí do Koryčan na rozestavěný zámek a socha 
se vrací zpět do kostela. V roce 1784 vydal císař Josef II patent, kterým poutě zakázal, ale v roce 
1848 byl tento patent zrušen a  poutě byly opět obnoveny. Pro sochu byly vytvořeny stříbrné 
barokní korunky, které byly silně pozlaceny. V  roce 1810 byly na  rozkaz odevzdány do Vídně. 
Po čase byly vytvořeny korunky nové v původním tvaru z měděného plechu a pozlaceny. Tak šel 
čas a tradice koryčanské pouti ke svátku narození Panny Marie (8. září) se těšila přízni širokého 
okolí. V roce 1967 dal místí farní správce P. Stanislav Straňák sochu prozkoumat a bylo zjištěno, 
že socha potřebuje zrestaurovat.

Bylo odstraněno osm nátěrů, dřevo bylo zakonzervováno a byla obnovena původní polychromie. 
Místo barokní korunky byla vrácena gotická čelenka a obě korunky byly vystaveny na podstav-
cích vedle sochy. Poutě byly původně pěší a poutníci chodili z Tučap, Zlechova, Boršic, Stříbrnic, 
Moravan, Kostelce a Hýsel. Cestou se zastavovali u Koryčanské kaple. Poutníky doprovázeli i far-
ní kněží a dechovka. Dnes přijíždějí poutníci autobusem spolu s dechovkou a knězem. Jsou mezi 
nimi vždy krojovaní a nesou si svoji sochu Panny Marie, kterou postaví před oltářem v kostele. 
Kapela pak doprovází slavnostní bohoslužbu. Náměstí je vždy plné kolotočů, střelnic a dalších 
atrakcí. Rovněž prodejci všemožného zboží se sjedou ve velkém počtu. Všichni rodáci považují 
za svoji povinnost zúčastnit se této slavnosti.

Můžeme si jen přát, aby se  tento bohulibý zvyk nadále těšil přízni našich obyvatel, abychom 
se setkávali se svými známými a příbuznými a na konci léta se poveselili.

Jaroslav Kočí

Církev, víra a pomístní jména
V první části dnešního pojednání o pomístních 
jménech se vrátíme k lidské činnosti v Jestřa-
bicích a  přineseme svědectví o  aktivitách 
v Mouchnicích a Nemoticích, jak i  zde našly 
v pomístních jménech svůj odraz. Druhá část 
bude věnována tematice uvedené v nadpisu.

U Lavek – část lesa jihovýchodně od Jestřa-
bic. Místní obyvatelé si původ tohoto jmé-
na vykládali podle laviček, které zde stály 

a  na  nichž sedávala šlechta, když chodila 
do lesa lovit zvěř.

Švárová – v Tereziánském katastru Sswaro-
va, v Josefinském Sschwarova, Pod Sswaro-
va; 1827 Sschwarowa. Dříve pastvina, nyní 
pole ležící jihovýchodně od  obce u  hranic 
s Koryčany. Jedná se zřejmě o název území, 
o něž vznikl spor = správně tedy Svárová, ale 
lidé začali říkat nesprávně Švárová. Tak vyklá-

dá původ jména Rudolf Hurt v publikaci Kyjov-
sko. Podle podoby jména s příponou –ova/= 
přivlastňovací přípona o osobním jménům/je 
možno se  také domnívat, že základem bude 
vlastnický vztah ke jménu např. Švára, Svára, 
Svár. Svědčila by o  tom i podoba z historic-
kých katastrů. Ale důvod pojmenování není 
spolehlivě zapsán, musíme proto původ jmé-
na považovat za nejasný.
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KORYČANSKÝ  zpravodaj

Vangory – pole ležící jižně od Jestřabic zřej-
mě na  místě někdejších vinohradů, protože 
jméno má svůj původ v německém Weingar-
ten = vinohrad.

Nyní se pojďme pro dvě jména do Mouchnic 
a nakonec pro tři do Nemotic.
U Milířa – část lesa v haluzickém polesí. Jmé-
no podle toho, že se zde dříve pálilo v milířích 
dřevěné uhlí. Obecné jméno milíř/staročesky 
miléř/má ve 2.pádě nářeční koncovku –a.

Včelény – pole ležící západně od Mouchnic. 
Podle lidového výkladu zde dříve byla louka 
a na ní včelíny. Jméno včelén je nářeční podo-
ba spisovného slova včelín.

Močidla – pole ležící v  rovině u  Stupavky 
jižně od Nemotic. Jméno ukazuje na dřívější 
močidla na  konopí. Dnes již zastaralým slo-
vem močidlo se  označovalo místo zařízené 
na máčení lnu nebo konopí. Odlehčíme v této 
souvislosti naše poučné výklady připomínkou 
lidového popěvku: „Andulka konopí močila, 
žabka jí do kapsy skočila. Na druhý den moči-
la len, žabka jí z kapsičky skočila ven!“ Jestli-
pak jste si ho někdy prozpěvovali?

Ovčáčka – pole na náhorní rovině jihozápad-
ně od  Nemotic. Podle lidového výkladu bylo 
pole v deputátu pro ovčáka. Jméno je utvo-
řeno univerbizací spojení ovčákovo pole sub-
stantivizující příponou – ka, přitom se střed-
ní rod vzniklého podstatného jména změnil 
na ženský. 

Příhon – polní cesta vedoucí severně a  se-
verovýchodně od  obce podél železniční trati 
na Podhájí. Podle lidového výkladu pojmeno-
vána podle toho, že  se  tudy dříve vyháněly 
ovce na Podhájí na pastvu. Podstatné jméno 
příhon je utvořeno ze slovesa přiháněti. 
Celá řada pomístních jmen je spojena s  cír-
kevním vlastnictvím či vírou. Nejčastěji 
se  v  těchto pojmenováních vyskytuje slovo 
kříž, křížek. V nářeční podobě se mění kme-
nová samohláska í na é a ve 2.pádě místo spi-
sovného e je koncovka a. Pro zájemce o jazy-
kovědu uvádím, že české kříž má souvislost 
s latinským crux. A teď místopis:

Lískovec:
U Kříža – v Josefinském katastru Beim Kreutz, 
pole ležící severozápadně od vsi dostalo své 
jméno podle zde stojícího kříže.

U  Zelenýho kříža – část lesa ležící jihový-
chodně od obce u hranic s Koryčany. Jméno 
souvisí s  velkým zeleným dřevěným křížem, 
který stál u cesty v údolí pod lesem. Nyní jsou 
údolí i kříž zatopeny koryčanskou přehradou.

O  Kříži U  Pokornýho se  píše v  některém 
z předchozích dílů našeho povídání.

Mouchnice
U Kříža – pole ležící pod lesem haluzického 
revíru jihozápadně od  vsi. Jméno má podle 
kříže, který je zde umístěn na stromě.
U Sádlíkovýho kříža – v Josefinském katastru 
Beym Kreutz, Stwrtky u kržiža. Pole ležící se-
verně od obce, stojí zde kříž a majitelem pole 
byl jistý Sádlík.

Putování Cyrilometodějskými stezkami
Svatí Cyril a Metoděj, spolupatroni Evropy, jsou 
symboly kulturního dialogu mezi východním 
a  západním křesťanstvím. Jsou považováni 
za dva nejvlivnější misionáře, kteří hráli hlavní 
roli při zavádění křesťanství a rozvoji kultury 
ve  slovanských zemích. Kult patronů Evropy 
a jejich poselství se stal základním kamenem 
evropské identity vznikajících slovanských 
národů. Nepřímo ovlivnili formování a organi-
zaci raně středověkých evropských zemí, byli 
symboly základních hodnot evropské civiliza-
ce, jako je vzdělání, křesťanství a dialog mezi 
náboženstvími, kulturami a národy.

Cyrilometodějská stezka představuje soubor 
stezek zaměřených na  putování po  stopách 
svatých Cyrila a Metoděje a jejich následovní-
ků. Spojuje místa, památky, kulturní instituce 
a  turistické atrakce napříč vzájemně propo-

U Křížka – pole ležící pod lesem v haluzic-
kém polesí jihozápadně od  vsi a  jméno má 
podle zde stojícího kříže.

V Jestřabicích nalezneme dva názvy pro jed-
no pole. Leží severovýchodně od obce, u polní 
cesty zde stojí kříž. Jeden název zní U Křéž-
ka, v Josefinském katastru Za Křzižem, Beym 
Kreytz, u krziza. Druhý název vznikl substan-
tivizací předložkového pádu u kříže příponou 
–í, která je pro tvoření místních i pomístních 
jmen typická. A jak tedy druhé jméno vypadá? 
Ukříží.

V  Mouchnicích máme název Kaplánky. 
V  Tereziánském katastru Kaplanka, Wießen 
na  Kaplankach; v  Josefinském katastru 
Kaplanky, Wießen Kaplanky, Felder na Kaplan-
kach; 1826 Kaplanky. Jedná se o pole jihový-
chodně od vsi , dříve dle historickýxh dokladů 
patrně i louky. Jméno podle někdejší přísluš-
nosti k faře. Jméno Kaplánky nese i část obce 
přiléhající k poli téhož jména. Také v Koryča-
nech je pole Kaplánky, jak jsme o tom psali 
už v  některém z  minulých čísel Zpravodaje. 
Kaplánky je podstatné jméno pomnožné utvo-
řené buď od kaple, nebo z odvozeniny kaplan. 
A  slovo kaple, staročesky kapla, je přejato 
z latinského capella.

I další pomístní jména jsou spojena s církev-
ním vlastnictvím. Jsou to např. názvy Kapu-
cínka, Posvátný. Jiná jména souvisí třeba 
se  svatými obrázky zde umístěnými. Ale 
o tom až příště.

Mgr. Vlasta Berková

jenými zeměmi střední, východní a jižní Evro-
py. Destinace podél trasy představují bohaté 
a rozmanité prvky dědictví ve všech jeho for-
mách: památky posvátného kultu svatých bra-
tří, světské projevy úcty k nim, úvahy o jejich 
práci v moderním světě, příběhy a legendy.

Na  jaře roku 2021 byla Cyrilometodějská 
poutní stezka zařazena mezi 45 Kulturních 
stezek Rady Evropy, což je mimořádné oce-
nění. Čtyři základní stezky vedou přes území 
Česka, Polska a Slovenska. Vedou přes Chřiby, 
Beskydy, Moravský kras, Bílé Karpaty, Hostýn-
ské vrchy, lužní lesy a končí vždy na Velehra-
dě, jednom z našich nejkrásnějších poutních 
míst. Princip putování je prostý, kopíruje způ-
sob, jakým putuje poutník do  Santiaga de 
Compostela ve Španělsku. Poutník je vybaven 
poutnickým pasem, do něhož postupně sbírá 
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razítka po cestě. Na konci cesty pak poutník 
obdrží na  základě předložení pasu pamětní 
list, který může získat pouze na Velehradě. Je 
to symbolická odměna a zároveň vzpomínka 
na putování po Cyrilometodějské stezce. 

Jako člověka, který už má něco nachozeno, 
mě samozřejmě zajímalo, jaké to asi může 
být. Proto jsem na první stezku vyrazil už loni 
v  létě. Západní trasa vede z Vranova u Brna 
přes Adamov, Křtiny, Rousínov, Bučovice, 
Bukovany, Horu sv. Klimenta, Buchlov na Ve-
lehrad. Nutno podotknout, že  všechny stez-
ky jsou díky KČT velmi dobře značeny, a  to 
v obou směrech. Cestou můžete vidět spoustu 
duchovních i  světských památek, v  Morav-
ském krasu vede trasa kolem Býčí skály, která 
je sama o  sobě unikátem. Máte čas vnímat 
krásu přírody a okolí, která se postupně mění, 
jak pokračujete dál a dál. Poutníka na všech 
trasách čekají kopce, louky, lesy, polní ces-
ty a  lesní chodníčky. Když nakonec dorazíte 
na Velehrad, pohled do údolí na baziliku vám 
nabídne nádhernou scenérii. 

Na  začátku letošních letních prázdnin jsme 
na  druhou stezku vyrazili společně se  svojí 
ženou Ivankou. Chtěla zjistit, jaké to je. Vý-
chodní stezka začínala ve Skalce nad Váhom 
a vedla dále přes Trenčín, Žítkovou, Bojkovi-
ce, Luhačovice, Staré Město, Modrou na Ve-
lehrad. Počasí nám přálo, řekl bych až moc, 
a nezapomenutelným se nám stal hned první 
den, kdy jsme po cca 22 kilometrech šlapali 
v horku a dusnu z Hornej Súče na Vlčí vrch 
a  dále na  Žítkovou. Odměnou nám ale byly 
nádherné výhledy na kopce a  louky v Žítko-
vé. Zajímavé také bylo, že jsme první dva dny 
na trase potkali pouze 4 lidi. Na Velehrad jsme 
poté doputovali 5. července, v den svátku sv. 
Cyrila a Metoděje, v době, kdy začínala hlavní 
mše svatá před bazilikou za účasti tisíců věří-
cích ze všech koutů světa. 

Na  konci července jsem se  vydal na  tře-
tí stezku, která začínala v Hodoníně a  vedla 
dále přes Mikulčice, Holíč, Skalici, Strážnici, 
Bzenec a  Osvětimany. Poutník kráčí ze  za-
čátku přes lužní lesy, podél řeky Moravy, vi-
nohrady v  okolí Skalice a  Bzence. Po  cestě 
uvidíte spoustu krásných drobných sakrálních 
památek, které jsou typické pro Moravské 
Slovácko. Nemůžete vynechat krásný kom-
plex sklepů v  Petrově-Plžích, a  poté kráčíte 
podél Baťova kanálu. Když přijdete do Bzen-
ce, velkým lákadlem je návštěva Zámeckého 
vinařství s  velkým výběrem výborných roč-
níků přívlastkových vín. Z Osvětiman už vás 
poté obklopí Chřiby a budou vás doprovázet 
až na Velehrad, což je v době veder příjemné 
osvěžení. 

Musím říct, že  jsem byl velmi 
mile překvapen tím, co všech-
no člověk po cestě vidí a zažije. 
Opět se  potvrdilo, že  opravdu 
krásně je všude. Už teď se  tě-
ším na příští rok, kdy snad bude 
prostor projít další stezku, která 
vede z  polské Wisly přes Jab-
lunkov, sv. Hostýn, atd. V  sou-
časné době se  Cyrilometoděj-
ské stezky rozšiřují o další trasy. 
Jsou navázány na  další evrop-
ské poutní stezky, z nichž mají 
některé i 2000 kilometrů. To už 
je samozřejmě otázkou volného 
času, další přípravy, plánování 
a  především odhodlání. A  jak 
zpívá Jiří Pavlica s  Hradišťa-
nem: Jdu já, jdeš ty a  všichni 
jdem, po  cestách rozličných, 
po stezce sobě vlastní….

Krásné putování a hezké dny 
přeje 

Norbert Svačina
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SpolkySpolky

HASIČI KORYČANY
Činnost hasičů je velmi obsáhlá. Jednou 
z důležitých priorit je bezpochyby činnost dětí 
a  mládeže v  SDH. Kolektiv mladých hasičů 
se zaměřuje jak na požární sport, tak na zís-
kávání a  prohlubování znalostí ze  zdravo-
vědy, uzlování nebo hasičské všestrannosti. 
Jako odměnu za pilnou práci mladých hasičů 
v  uplynulém školním roce 2021/2022 jsme 
připravili začátkem července program s  vý-
letem do ZOO. Děti se sešly v pátek 1. čer-
vence v hasičské zbrojnici v Koryčanech, kde 
nocovaly až  do  neděle. Čekala je řada her, 
opékání špekáčků a  v  sobotu výlet do  ZOO 
Zlín. Všichni si výlet pochvalovali, takže ur-
čitě takovou akci zařadíme do  pravidelných 
aktivit. Kroužek mladých hasičů probíhá ka-
ždé pondělí od 16 hodin v hasičské zbrojnici 
a  mohou se  přihlásit děti ve  věku od  6 let. 
Bližší informace o  kroužku a  případné při-
hlášení dětí můžete řešit prostřednictvím 
našich facebookových stránek, telefonicky 
na  čísle +420 721  431  758 nebo mailem  
sdhkorycany@seznam.cz.

V sobotu 20. srpna proběhl 1. ročník DĚTSKÉ-
HO ODPOLEDNE S HASIČI. Ačkoliv počasí si 
s námi značně pohrávalo, nakonec ještě před 
začátkem akce vykouklo sluníčko a vydrželo 
až  do  samého závěru programu. Zábavnou 
trasu o  šesti stanovištích absolvovalo bez-
mála 70 dětí. Prvním úkolem bylo stříkání 
na  terč, poté nám ošetřily zraněného med-
věda a procvičily si telefonní čísla tísňového 
volání. Na  dalších stanovištích si děti vy-
zkoušely, jak se motá hasičská hadice nebo 

hází granátem. Atraktivnější disciplínou bylo 
dopravní hřiště, kde si každý účastník vybral 
vozidlo, které se  mu líbilo. K  dispozici byla 
kola, koloběžky, odrážedla a  elektrická vo-
zidla v podobě hasičské cisterny a  traktoru. 
Účastníci poznávali dopravní značky a museli 
dodržovat pravidla silničního provozu. Po-
slední stanoviště nabídlo střelbu ze vzducho-
vek. Přestože spousta dětí držela zbraň popr-
vé, vedla si v míření na terč velmi dobře. V cíli 
na  všechny závodníky čekala zlatá medaile 
a občerstvení zdarma. Ovšem největší zábava 
proběhla až na  samý závěr. Sněhobílá pěna 
pokryla kompletně celé parkoviště u  hasič-
ské zbrojnice a děti se do ní nadšeně vrhly. 
Jejich radostný křik se nesl ulicemi a samot-
nou pěnu vyhnaly až na silnici. O bezpečnost 
všech účastníků v pěně i řidičů projíždějících 
vozidel však dbala naše jednotka a pohoto-
vě likvidovala nadbytky bílé hmoty. Těší nás 
pozitivní reakce dětí i jejich rodičů a budeme 
se těšit na další ročník.

Za SDH Koryčany Ivana Tiefenbacherová
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Zásahy JSDH Koryčany za 1. pololetí 2022
Rok se přehoupl do své druhé poloviny, proto si připomeňme dění v jednotce za 1. pololetí roku 2022. V dubnu naposledy vyjel automobilový žeb-
řík na podvozku IFA z hasičárny v Koryčanech. Vydal se na cestu do základny HZS ZÚ v Hlučíně, kde byl předán a následně připraven na transport. 
V rámci projektu Hasiči hasičům 7. 4. 2022 vycestoval k další službě na Ukrajinu. Pevně věříme, že techniku od nás plně využijí. Na začátku červ-
na jednotka předvedla statickou ukázku CAS Volvo v městečku Trnávka, kde tamní sbor dobrovolných hasičů oslavil 140. let od svého založení. 
Další statická ukázka automobilů CAS Volvo a DA Ford se uskutečnila na konci června v rámci Dětského dne na Pavlovské chatě v Koryčanech. 
Zde jednotka pro zájemce z řad veřejnosti připravila jako doprovodný program střelbu ze vzduchovek.

V období od 1. 1. do 31. 6. 2022 vyjela jednotka celkem k 27 událostem:
03.01.2022 – Technická pomoc odstranění stromu, Koryčany
07.01.2022 – Dopravní nehoda, Střílky
Ke sražené osobě na silnici č. I/50 nedaleko Střílek vyjížděli krátce po půl šesté večer profe-
sionální hasiči ze stanice Morkovice-Slížany a dobrovolní hasiči z Koryčan. Jak bylo na místě 
potvrzeno, došlo zde ke srážce osobního automobilu s člověkem. Zraněnému byla ihned po-
skytnuta první předlékařská pomoc  a  po příjezdu záchranářů byl transportován vrtulníkem 
do nemocnice. Hasiči poté nasvětlili prostory události policii a krátce před devátou hodinou 
večer svůj zásah na místě ukončili. Po celou dobu řešení nehody byla komunikace úplně uza-
vřena.
20.01.2022 – Technická pomoc odstranění stromu, Střílky
30.01.2022 – Technická pomoc odstranění stromu, Koryčany
30.01.2022 – Technická pomoc odstranění stromu, Zástřizly
08.02.2022 – Požár dopravních prostředků, Blišice
15.02.2022 – Požár lesní porost, Vřesovice
19.02.2022 – Technická pomoc čerpání vody, Koryčany
07.03.2022 – Dopravní nehoda, Koryčany
Po desáté hodině dopoledne zaměstnala dopravní nehoda nejen naše hasiče z Koryčan. Došlo 
ke střetu dvou osobních automobilů na křižovatce ulic Kyjovská a Zámecká. Na místo zásahu 
postupně dorazily jednotky SDH Koryčany, HZS Jihomoravského kraje ze stanice Kyjov a HZS 
Zlínského kraje ze stanice Morkovice-Slížany. Na místě nehody pomohli s prvotním ošetřením 
zdravotní sestry z domova pro seniory v Koryčanech (Děkujeme). Posádku OA si posléze pře-
vzali do péče zdravotníci ZZS.
13.03.2022 – Požár polní porost, Koryčany
22.03.2022 – Požár odpadu, Vřesovice
23.03.2022 – Požár polní porost, Bukovany
23.03.2022 – Požár polní porost, Nemotice
26.03.2022 – Požár lesní porost, Blišice – planý poplach
16.04.2022 – Požár nízké budovy, Koryčany
19.04.2022 – Dopravní nehoda, Střílky
Tragická nehoda uzavřela na několik hodin silnici I/50 nedaleko obce Střílky na Kroměřížsku. 
Ke střetu dvou osobních vozidel došlo krátce před jedenáctou hodinou večerní. 
Na místo nehody byly vyslány tři jednotky hasičů. Jako první přijeli dobrovolní hasiči z nedale-
kých Koryčan. Hned za nimi profesionální hasiči ze stanice Bučovice a z Morkovic-Slížan.
Ve vozidle Citroën Xsara jely dvě ženy s malým dítětem. Spolujezdkyně utrpěla zranění, kterým 
na místě podlehla. Řidička s dítětem byla převezena do nemocnice. Ve druhém vozidle tovární 
značky Škoda Octavia byla těžce zraněna spolujezdkyně, pro kterou přiletěl vrtulník. V nemoc-
nici skončil i řidič vozidla a malé miminko, kterému hasiči věnovali dráčka Záchranáčka. Hasiči 
asistovali při prováděné resuscitaci zraněných a poskytovali první pomoc se zdravotnickou zá-
chrannou službou. Taktéž zajistili na místě několika lidem posttraumatickou péči. 
12.05.2022 – Požár výškové budovy, Hvězdlice – cvičení 
22.05.2022 – Dopravní nehoda, Střílky
22.05.2022 – Dopravní nehoda, Střílky
Krátce po 17 hodině vyjela naše jednotka již k druhé dopravní nehodě. 
Osobní automobil na silnici I/50 u Střílek sjel mimo komunikaci, kde skončil na střeše v lesním 
porostu. Uvnitř vozidla byl zaklíněný řidič, který byl při vědomí. Naštěstí nebylo potřeba použití 
hydraulického vyproštění. Řidiče jsme vyprostili pomocí páteřové desky a předali do péče ZZS 
Zlínského kraje.
Automobil byl zaklíněn mezi porostem stromů, proto velitel zásahu povolal vyprošťovací auto-
mobil hasičů. V době vyprošťování  byla silnice částečně uzavřena.
U nehody zasahovaly tyto jednotky:
HZS Zlínského kraje stanice Morkovice-Slížany a Zlín a Sbor dobrovolných hasičů města Ko-
ryčany.

27.05.2022 – Požár lesní porost, Vřesovice
31.05.2022 – Požár nízké budovy, Litenčice
03.06.2022 – Technická pomoc otevření 
bytu, Koryčany
07.06.2022 – Technická pomoc odstranění 
stromu, Koryčany
10.06.2022 – Dopravní nehoda, Nemotice
12.06.2022 – Požár lesní porost, Stupava
15.06.2022 – Technická pomoc transport pa-
cienta, Koryčany
16.06.2022 – Technická pomoc odstranění 
stromu, Koryčany

Za JSDH Koryčany 
Ivana Tiefenbacherová
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(Ne)daleko  
od domova
Díky kombinaci mého povolání veterinárního 
lékaře a  zájmu o  myslivost a  obecně o  zví-
řata se často dostávám do situací, kdy jsem 
přivolán k odchytu, převozu či zajištění volně 
se pohybujícího zvířete. Často se na mě ob-
racíte s  žádostí o  odchyt lišek, jezevců, kun 
a dalších divoce žijících zvířat, která se zatou-
lala do blízkosti lidských obydlí. Tato činnost 
ovšem není jednoduchá a  vyžaduje spoustu 
zkušeností, trpělivosti a času. Při odchytu čas-
to používám drátěné pasti neboli sklopce, ry-
bářský sak, sítě, ale také narkotizační pušku.

Za  léta veterinární praxe jsem odchytával 
např. selata divočáků na  náměstí, jezevce 
v  předzahrádce Masarykovy ulice, nespočet 
lišek po celém městě, dokonce i bobra upro-
střed Lískovce. Všechna odchycená zvířata 
byla převezena zdravá zpět do okolních lesů. 
Pokud by byla nutná následná péče, spolu-
pracuji se záchrannými stanicemi chráněných 
živočichů. 

PřírodaPříroda

Ovšem nejčastější činností je zabezpečení 
toulavých či ztracených psů. V současné době 
síla sociálních sítí často navrátí ztraceného 
pejska domů dříve, než je třeba mého zásahu.
Chytit, přečíst čip v internetovém veterinárním 
registru čipovaných zvířat, najít majitele. Sys-
tém povinného čipování psů úspěšně funguje 
již třetím rokem. Zvíře má pod kůží umístěný 
mikročip, velký asi jako zrnko rýže, a ten ob-
sahuje číselný kód, podle něhož lze v registru 
čipovaných zvířat vyhledat majitele. Registra-
ce čipu do  některé z  internetových databází 

značně urychlí návrat ztraceného mazlíčka 
zpět k jeho majitelům. Pro krátkodobé umís-
tění a zadržení zatoulaných miláčků lze využít 
záchytné kotce vybudované v areálu Technic-
kých služeb města Koryčany.

Přeji všem zatoulaným čtyřnohým spoluoby-
vatelům šťastný návrat domů 😊

 MVDr. Miloslav Šlesinger
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Společenská kronika  
I. pololetí 2022

NAROZENÍ
Leden Juráčková Amálie, Koryčany 
Březen Pluhařová Annie,, Koryčany 
 Jedovnický Jan, Koryčanxy 
Duben Nosálek Jakub, Koryčany 
 Churý Matyáš, Koryčany 
 Režný Michal. Lískovec 
Květen Malovaná Ema, Blišice 
Červen Přívětivý Artur, Koryčany 

JUBILEA
Leden 80 let Sádlík Stanislav, Koryčany 
  Klemová Ludmila, Blišice 
 92 let Tiefenbacherová Josefa, Koryčany 
Únor 80 let Stočková Vlasta, Koryčany 
  Vodička Ladislav, Koryčany 
  Konečná Jiřina Koryčany 
  Kudličková Jiřina, Koryčany 
  Bochýnková Vlasta, Koryčany 
  93 let Suchá Terezie, Jestřabice 
Březen 80 let Čurná Emilie, Koryčany 
  Komoň Drahomír, Koryčany 
 90 let Josefíková Naděžda, Blišice 
  Stratilová Drahomíra, Blišice 
 91 let Vrbovská Věra, Blišice 
Duben 80 let Pavlík František, Koryčany 
 85 let Čížková Růžena, Blišice 
 92 let Chromiková Štefania
 94 let Žarnovičanová Blažena, Jestřabice 

Společenská kronikaSpolečenská kronika

Květen 93 let Šimečková Růžena, Koryčany 
Červen 80 let Dítě Oldřich, Koryčany 
  Havránková Anna, Koryčany 
  85 let Budík Josef, Lískovec 
 91 let Findová Eliška, Lískovec 

ÚMRTÍ
Prosinec 2021 Musil Josef, 1941, Koryčany 
Leden Sladký František, 1934, Koryčany 
 Zábranská Milada, 1934, Koryčany 
 Konečný Jiří, 1960, Koryčany 
 Krátká Ludmila, 1933, Koryčany 
 Procházková Věra, 1951, Koryčany 
 Žižlavská Terézia, 1939, Koryčany 
Únor Simionová Božena, 1928, Koryčany 
 Dihlačková Sylva, 1931, Koryčany 
 Krejčová Zdeňka, 1951, Koryčany 
 Jiříčková Bohumila, 1938, Koryčany 
Březen Šebestová Antonie, 1945, Jestřabice 
 Vavruša Bořivoj, 1941, Koryčany 
 Šnajdrová Romana, 1980, Koryčany 
 Koudela Jan, 1923, Koryčany 
Duben Brňák Miloslav, 1942, Koryčany
 Orlová Věra, 1950, Blišice 
 Kosová Helena, 1953, Koryčany 
Květen Kudličková Emilie, 1932, Koryčany 
 Hanák Stanislav, 1961, Koryčany 
Červen Cahlíková Jaroslava, 1936, Koryčany 
 Průša Josef, 1946, Blišice 
 Burgetová Olga, 1929, Koryčany 

Blahopřání
Dne 26. 8. 2022 oslavila krásné 
100. narozeniny naše spoluobčanka, 
paní Eliška Šimečková. 
Paní Šimečkové přejeme 
vše nejlepší, spokojenost 
a především pevné zdraví.

Město Koryčany

26. 8. 2022 oslavila paní Eliška Šimečková 
krásné 100. narozeniny.
Hodně zdraví, spokojenosti a pohody přejí
sestra Růžena Mrázková
švagrová Růžena Šimečková
neteře a synovci s rodinami
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PozvánkaPozvánka
Koryčany 
připomenou 
odkaz Michaela 
Thoneta
16. a  17. září pořádá Městská knihovna Ko-
ryčany v kulturním domě akci Michael Thonet 
a  jeho koryčanský odkaz, která návštěvníkům 
připomene význam tohoto světoznámého to-
várníka pro Koryčany. Výrazy jako „židle čtr-
náctka“ nebo „thonetka“ jsou pojmy, které 
přesahují hranice našeho města. O  významu 
továrny v Bystřici pod Hostýnem se již napsa-
lo a řeklo mnohé, avšak povědomí o významu 
Thoneta pro Koryčany je dodnes nízké.

Michael Thonet se narodil ve městě Boppard, které se dnes nachází 
v západním Německu, a po angažmá ve Vídni v letech 1842 až 1856 
se rozhodl založit první továrnu na masově vyráběný nábytek v Ko-
ryčanech. Zde se také v roce 1859 začala vyrábět legendární židle 
č. 14, které se  po  celém světě prodalo více než 80 milionů kusů 
a stala se symbolem masově vyráběného ohýbaného nábytku, který 
se z výrobku určeného majetným vrstvám obyvatel stal dostupným 
pro širokou veřejnost.

Páteční program je věnován odpolední besedě s bývalými zaměst-
nanci UP závodu Koryčany a podniku Koryna, které byly nástupnic-
kými firmami po roce 1945 a 1989.

Návštěvníci akce tak budou mít unikátní příležitost vyslechnout vy-
právění těch, kteří pracovali v  továrně, v  níž se  kdysi psaly dějiny 
moderního nábytku, a která vtiskla charakteristickou tvář koryčan-
skému regionu.

Sobotní program bude celodenní a jeho jádrem budou odborné před-
nášky vztahující se k působení Michaela Thoneta a jeho rodiny v Ko-
ryčanech. Se  svým příspěvkem věnovaným historii trati Koryčany 
– Nemotice, kterou nechali vybudovat Thonetové, vystoupí Zdeněk 
Horenský. O tom, jak se o působení rodiny Thonetů píše v koryčan-
ských kronikách, povypráví Jaroslav Kočí.

Pozvání ochotně přijali také ředitel Zemského archívu v Opavě, his-
torik Karel Müller, jenž osvětlí, jak vypadal život v Koryčanech v době 
příchodu Michaela Thoneta, a přední český thonetolog Jiří Uhlíř, který 
představí rozšířené mýty a polopravdy o Michaelu Thonetovi a uvede 
je na pravou míru.
Součástí programu je i přednáška Pavly Večeřové věnovaná historii 
a návrhu revitalizace koryčanské Vily Thonet, pro kterou se v médiích 
v posledních letech ujala přezdívka „spící kráska“. Tato vila, posta-
vená kolem roku 1904 podle návrhu významného vídeňského archi-
tektonického ateliéru Fellner a  Helmer, představuje již několikátou 
spolupráci rodiny Thonetů s tímto ateliérem. Velmi rozšířeným omy-
lem je, že se jednalo o vilu samotného Michaela Thoneta, avšak tento 
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S O B O T A  1 7 .  9 .

V z p o m í n á n í  s  p a m ě t n í k y
17:00–19:00・různí  hosté

H i s t o r i e  t r a t i  K o r y č a n y – N e m o t i c e
10:30–11:30・Zdeněk Horenský

T h o n e t o v é  v  K o r y č a n e c h
14:15–15:30・Jaroslav Kočí

T h o n e t :  m ý t y  a  f a k t a
17:00–19:00・J iř í  Uhl í ř

R e v i t a l i z a c e  T h o n e t o v y  v i l y  
15:45–16:45・Pavla Večeřová

O B A  D N Y

V ý s t a v a  o h ý b a n é h o  n á b y t k u
pátek 16:00–18:00,  sobota 10:00–12:00,  13:00–15:00,  15:30–17:30・v Thonetově v i le

P r o j e k c e  d o b o v ý c h  f o t o g r a f i í
pátek 16:00–19:00,  sobota 10:00–19:00・v Thonetově v i le

Přední  český thonetolog představí  časté nepravdy o Thonetově
odkazu a uvede je  na pravou míru.  

Beseda s  bývalými  zaměstnanci  UP závodu Koryčany a f i rmy Koryna.

Bývalý  starosta Koryčan ve své přednášce poodhal í ,  
jak se o rodině Thonetů píše v  městských kronikách.

Železničář  a  l i terát  na trat i  objasní  okolnost i  vedoucí  k  výstavbě trat i  
a  popíše,  jak šel  s  trat í  čas.

Představení  architektonické studie Thonetovy v i ly  z  roku 2018.
Součást í  je  i  popis  h istor ie  objektu a návrh revi ta l izace v i ly .  

K o r y č a n y  v  d o b ě  p ř í c h o d u  M .  T h o n e t a
12:30–14:00・Karel  Mül ler

Ředite l  Zemského archivu v  Opavě př ib l íž í ,  jak vypadal  ž ivot  v  Koryčanech 
v  době př íchodu Michaela Thoneta.

mýtus je snadné vyvrátit – Michael 
Thonet zemřel již v roce 1871. Vě-
říme, že návštěvníci budou při po-
hledu na dobové fotografie udiveni 
tím, jaký architektonický skvost vila 
dříve představovala, a  jak necitli-
vá stavební rozhodnutí a zub času 
zcela zničily její dřívější půvab. 

Po oba dny bude také probíhat pro-
jekce dobových fotografií a výstava 
ohýbaného nábytku v sousední Vile 
Thonet.

Na  místě bude též zajištěn prodej 
občerstvení, suvenýrů města a při-
praven výtvarný koutek pro děti.

Věříme, že  tato osvětová akce po-
může návštěvníkům nejen porozu-
mět životnímu dílu a odkazu jedné 
významné osobnosti dějin moder-
ního nábytku, ale také poznat his-
torii města Koryčany, kterou tento 
muž se  svou rodinou zásadním 
způsobem ovlivnil.

Všichni jste srdečně zváni.
 Jan Hromek
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Pietní místo u hasičské zbrojnice VzpomínkaVzpomínka
V Koryčanech ani v širším okolí nenarazíme snad na nikoho, koho by 
nezasáhla událost z 15. září loňského roku. Osudný den, kdy při výbu-
chu plynu v rodinném domě v Koryčanech tragicky zemřeli naši blízcí 
přátelé a kolegové, hasiči Marek Vrba a Jaroslav Fila. Oba se velmi ak-
tivně zapojovali do činností jak našeho sboru dobrovolných hasičů, tak 
výjezdové jednotky. Abychom na ně mohli společně vzpomínat, chtěli 
jsme vytvořit pietní místo v blízkém okolí hasičské zbrojnice, protože 
byla jejich druhým domovem. 

Pietní místo vznikalo postupně od dubna letošního roku. Konečnou po-
dobu  získalo  hlavně díky sponzorům a pracovnímu nasazení členů 
Sboru dobrovolných hasičů Koryčany. Chceme touto cestou poděkovat 
všem, kteří se  jakkoli podíleli na realizaci. Jmenovitě chceme podě-
kovat městu Koryčany, společnostem VAG s.r.o., Liko-s a.s., Hausner 
s.r.o.,  Elektroinstal NR s.r.o., Elektro Šebeček, Kobodas Industry s.r.o., 
Štěrkopísky  Škrhák  Miroslav, Technické služby města Koryčany, au-
todoprava Lukáš Finstrle, FC Koryčany,  SDH Moravská Nová Ves. Dále 
panu Kalamárovi  za úpravu hydrantu a dalším drobným dárcům, kteří 
přispěli buď finančně nebo materiálně.

15. září 2022 proběhne pietní akt věnovaný Markovi a  Jaroslavovi, 
při kterém se uskuteční předání ocenění in memoriam hejtmana Zlín-
ského kraje pozůstalým rodinám. Následně bude místo zpřístupněno 
veřejnosti. 

Za SDH Koryčany
Ivana Tiefenbacherová

Co osud vezme, nevrací, i když nám srdce krvácí. Ta rána stále bolí a zapomenout nedovolí.
Ztichla srdce, zůstal žal, kdo vás měl rád, vzpomíná dál.

Dne 15. 9. 2022 uplynul rok od tragického úmrtí dobrovolných hasičů Jaroslava Fily a Marka Vrby.
 

Nikdy nezapomeneme.
rodiče, sourozenci a všichni kamarádi 

JAROSLAV MACHÁLEK
† 22. 8. 2022
Bývalý baskytarista a zpěvák koryčanské beatové skupiny Sekvence 
Slávek Machálek z Nesovic zemřel náhle ve věku 65 let.
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KORYČANSKÝ  zpravodaj

InzerceInzerce
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 ODVOZ A EKOLOGICKÁ 
LIKVIDACE 

AUTOVRAKŮ 
Včetně vystavení IHNED PLATNÉHO 

dokladu ekolikvidace autovraku 
NA MÍSTĚ 

Autovrakoviště Třebětice – Roman Kamenec 
 autovrak

Vyplatíme za Váš autovrak 
 1500 – 3000 Kč 

 

 

Tel:  777 550 621 

ODVOZ ZDARMA 

Výkopové a zemní 
práce  Konečný
Díky malé šířce bagru (100 cm), 
projede i 110 cm širokým prostorem 
a vykope až 230 cm hluboký výkop. 

Ideální  na výkop bazénů, přípravy základových 
desek rodinných domů, srovnání terénu, 
zahrad a dalších nejrůznějších prací. 

Příslušenství k bagru: 100 cm svahová lžíce, 
bourací kladivo, podkopové lžíce o šířce 20 cm, 
40 cm, 60 cm, 80 cm.

Tel.: 732 739 309

Zdravá voda, Koryčany tel.: 608 407 466
www.ubytovanikorycany.cz  ●  e-mail: zdravokorycany@seznam.cz

PIZZA   32 cm

  Na přání je možné mít všechny pizzy  
na smetanovém základě.

1. ŠUNKOVÁ ........................................................................................130 Kč
 rajčatový základ, sýr, šunka, oregano A: 1, 7

2. ČTYŘI DRUHY SÝRŮ ..................................................................149 Kč
 rajčatový základ, sýr eidam, uzený sýr, parmazán, niva, oregano A: 1, 7

3. SELSKÁ .............................................................................................149 Kč
 rajčatový základ, sýr, šunka, slanina, vysočina, cibule, oregano A: 1, 7
4. KUKUŘIČNÁ ...................................................................................139 Kč
 rajčatový základ, sýr, šunka, kukuřice, oregano A: 1, 7

5. TVARŮŽKOVÁ ................................................................................149 Kč
 rajčatový základ, sýr, šunka, slanina, vysočina, tvarůžky, cibule, oregano A: 1, 7

6. ŽAMPIONOVÁ ...............................................................................139 Kč
 rajčatový základ, sýr, šunka, žampiony, oregano A: 1, 7

7. PIKANTNÍ .........................................................................................149 Kč
 rajčatový základ s chilli, sýr, vysočina, slanina, cibule, feferonky, oregano A: 1, 7

8. S VOLSKÝMI OKY ........................................................................155 Kč
 rajčatový základ, sýr, šunka, vysočina, slanina, vejce, cibule, oregano A: 1, 3, 7

9. HAWAI ...............................................................................................139 Kč
 rajčatový základ, sýr, šunka, ananas, oregano A: 1, 7

 pizza krabice ......................................................................................10 Kč
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